



DR. ALI M. ALYACOUB

Professor

dr_ali_a@hotmail.com

أ.د. علي محمد اليعقوب
أستاذ

Resume

Faculty member in the Department of Educational Foundations and Administration at the College of Basic Education since 1997. His interest in The Foundation of Education and Islamic thoughts.

السيرة الذاتية

عضو هيئة تدريس في قسم الأصول والإدارة التربوية في كلية التربية الأساسية منذ عام 1997. تتمثل اهتماماته الرئيسية في أصول التربية والفكر الإسلامي.

Education

المؤهلات العلمية

1997	PhD in Administration & Policy Studies Foundation of Education "Education Media"- University of Pittsburgh- USA.	1997	دكتوراه الفلسفة في التربية، الأصول والإدارة التربوية، التخصص الدقيق (الإعلام التربوي) جامعة بتسبيرغ- الولايات المتحدة الأمريكية.
1994	Master's degree in Administration & Policy Studies Foundation of Education- University of Pittsburgh- USA.	1994	ماجستير الأصول والإدارة التربوية "الإعلام التربوي"- جامعة بتسبيرغ- الولايات المتحدة الأمريكية.
1992	Bachelor's degree in Islamic Studies (Major), and Arabic Literature (Minor)- PAAET- Kuwait.	1992	بكالوريوس التربية-تخصص تربية إسلامية مساند لغة عربية، كلية التربية الأساسية-الهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب- دولة الكويت.
1986	Diploma in French Language (2 Year Diploma). Bordeaux University – Franc.	1986	دبلوم لغة الفرنسية- جامعة بوردو- الجمهورية الفرنسية.

Work Experience

الخبرات الوظيفية

2021	Undersecretary of the Ministry of Education - State of Kuwait.	2021	وكيل وزارة التربية- دولة الكويت.
2011	Adviser in the General Secretariat of the Council of Ministers Office of the Secretary-General.	2011	مستشار في الأمانة العامة لمجلس الوزراء مكتب الأمين العام.
2011	Doctoral Professor in the Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.	2011	أستاذ دكتور في قسم الأصول والإدارة التربوية -كلية التربية الأساسية.
2009	Senior Research Fellow, Education Development Center, Inc. - Washington DC.	2009	مستشار وباحث متقدم (Senior Research Fellow) منظمة تطوير التعليم (Education Development Center, Inc) - واشنطن دي سي.
2009	Visiting Professor Georgetown University - United States of America.	2009	أستاذ زائر جامعة جورج تاون (Georgetown University) - الولايات المتحدة الأمريكية.
2007	Assistant Dean for Academic Affairs - College of Basic Education.	2007	العميد المساعد للشئون الأكاديمية- كلية التربية الأساسية.

2004 Head of the Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.

2004 Associate Professor in the Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.

2005 Vice-President of the Kuwait Society for Basic Ingredients for Human Rights.

2004 Consultant in the Information and Decision Support Center - General Secretariat of the Council of Ministers.

2001 Deputy Head of the Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.

1999 Coordinator of the United Nations Development Programs for the Capacity Building Project of the Ministry of State for National Assembly Affairs.

1997 Assistant Professor in the Department of Educational Assets and Administration - College of Basic Education.

1992 Teaching Assistant - College of Basic Education, Public Authority for Applied Education and Training.

1989 Publications Censor, Visual and Read Publications Censorship - Ministry of Information.

1988 Commercial advertisement - Kuwait TV - Ministry of Information.

1987 First Program - Kuwait TV - Ministry of Information.

2004 رئيس قسم الأصول والإدارة التربوية- كلية التربية الأساسية.

2004 أستاذ مشارك في قسم الأصول والإدارة التربوية -كلية التربية الأساسية.

2005 نائب رئيس الجمعية الكويتية للمقومات الأساسية لحقوق الإنسان.

2004 مستشاراً في مركز المعلومات ودعم اتخاذ القرار – الأمانة العامة لمجلس الوزراء.

2001 نائب رئيس قسم الأصول والإدارة التربوية- كلية التربية الأساسية.

1999 منسق برامج الأمم المتحدة الإنمائية لمشروع دعم قدرات وزارة الدولة لشئون مجلس الأمة.

1997 أستاذ مساعد في قسم الأصول والإدارة التربوية - كلية التربية الأساسية.

1992 معيد بعثة- كلية التربية الأساسية الهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب.

1989 رقيب مطبوعات، رقابة المطبوعات المرئية والمقروءة- وزارة الاعلام.

1988 الإعلان التجاري- تلفزيون الكويت- وزارة الاعلام.

1987 البرنامج الأول- تلفزيون الكويت- وزارة الاعلام.

Conferences and Courses

- 2008, The first panel discussion for deans of colleges and academic challenges (Institute for New senior Student Affairs Offices) in the series of executive training programs for deans of universities and colleges, Washington DC, USA.
- Jan, 2007, The third seminar (public education) in the series of training programs for the Economic and Educational Conferences Group - New York.
- May, 2006, The seventh seminar (Educational Reform) in a series of executive training programs for the leaders of the State of Kuwait - Harvard University, USA, in cooperation with the Foundation for the Advancement of Sciences.
- March, 2006, Certified Neuro Linguistic Programming Practitioner (NLP) with international accreditation from the American Board of Neuro Linguistic Programming.
- Dec, 2005, The second panel discussion of the Islamic values system in general education books and curricula, and the effects of the educational and social environment, ISESCO Organization, Kingdom of Morocco, Tetouan.
- March, 2004, The training course for faculty members in the Public Authority for Applied Education and Training "Brainstorming."

- 2008، الحلقة النقاشية الأولى لعمداء الكليات التحديات الأكاديمية (Institute for New senior Student Affairs Offices) في سلسلة البرامج التدريبية التنفيذية لعمداء الجامعات والكليات، واشنطن دي سي بالولايات المتحدة الأمريكية.
- يناير، 2007، الحلقة النقاشية الثالثة (التعليم العام – Public Education) في سلسلة البرامج التدريبية لمجموعة المؤتمرات الاقتصادية التربوية- نيويورك.
- مايو، 2006، الحلقة النقاشية السابعة (إصلاح التعليم – Educational Reform) في سلسلة البرامج التدريبية التنفيذية لقيادي دولة الكويت- جامعة هارفارد بالولايات المتحدة الأمريكية بالتعاون مع مؤسسة التقدم العلمي.
- مارس، 2006، ممارس معتمد في البرمجة العصبية اللغوية (NLP) باعتماد دولي من المجلس الأمريكي للبرمجة اللغوية العصبية.
- ديسمبر، 2005، الحلقة النقاشية الثانية لمنظومة القيم الإسلامية في كتب ومناهج التعليم العام، وتأثيرات المحيط التربوي والاجتماعي، منظمة الاسيسكو المملكة المغربية تطوان.
- مارس، 2004، الدورة التدريبية لأعضاء هيئة التدريس في الهيئة العامة للتعليم التطبيقي والتدريب "العصف الذهني".
- 2003، الدورة التدريبية لأعضاء المدارس الخاصة في الكويت "مدرسة التربية الفكرية بنات".

- 2003, A training course for members of private schools in Kuwait, "School of Intellectual Education for Girls."
- 2002, Activating the framework of national cooperation between the Government of the State of Kuwait and the United Nations Development Program - Ministry of Planning.
- Aug, 1998, Symposium on Illiteracy and Peace Issues - UNESCO (UNESCO) - Paris.
- April, 1998, Symposium on Education Without Borders - UNESCO (UNESCO) - State of Qatar.
- Oct, 1988, the training course for kindergarten principals in the State of Kuwait, "Drafting reports and the art of managing people."
- April, 1997, Coordinator of the Symposium on the Reality of the Arab Child - Tunisia.
- 1996, A member of the International Educational Federation - USA - Pennsylvania.

- 2002، تفعيل إطار التعاون الوطني بين حكومة دولة الكويت وبرنامج الأمم المتحدة الإنمائي -وزارة التخطيط.
- أغسطس، 1998، ندوة الأمية وقضايا السلام – اليونسكو (UNESCO) - باريس.
- أبريل، 1998، ندوة التعليم بلا حدود - اليونسكو (UNESCO) -دولة قطر.
- أكتوبر، 1988، الدورة التدريبية لناظرات رياض الأطفال في دولة الكويت "صياغة التقارير وفن إدارة الأفراد".
- أبريل، 1997، منسق ندوة واقع الطفل العربي- تونس.
- 1996، عضو في اتحاد التربوي العالمي- الولايات المتحدة الأمريكية – بنسلفانيا.

Publications

الإصدارات العلمية

PhD Dissertation

How Muslim Arab parents in Western Pennsylvania view the influence of American TV on their children's morality. Al Yacoub, Ali M. A. University of Pittsburgh. ProQuest Dissertations Publishing, 1997. 9735936.

رسالة دكتوراه

كيف ينظر الآباء المسلمون العرب في ولاية بنسلفانيا الغربية إلى تأثير التلفزيون الأمريكي على أخلاق أطفالهم. اليعقوب علي م. أ. جامعة بيتسبرج. ProQuest Dissertations Publishing، 1997، 9735936.

Books & Book Chapters

- Encyclopedia of American universities (unpublished).
- 2008, Diplomatic Dictionary "Kuwait – The World".
- 2007, College of Basic Education Encyclopedia shortlist.
- 2006, Educational Dictionary of the State of Kuwait.
- 2003, Parliamentary Encyclopedia of the Kuwaiti National Assembly and parliamentary life) (3 volumes).
- 2002, Child from an Islamic perspective.

Articles

- Analytical study of the content of the English Language book (Fun with English - Grade 1A & 1 B) for first class in primary stage at the State of Kuwait from the language and fundamental features perspective (unpublished).
- 2008, The role of home electronic games in developing violence among a sample of primary school children in the State of Kuwait, in partnership with Dr. Mona Younis Adbis.
- 2007, A field study on the gap between home and school and the role of parents towards the school life of their children in the primary stage of public education in the State of Kuwait.
- 2006, An analytical study on the extent of interest in the books and objectives of the fifth grade of primary school in developing the values of emotional citizenship in the subjects of Arabic language, Islamic

كتب وفصول في كتاب

- دليل الجامعات الأمريكية الأمين لكل من البنات والبنين (غير منشور).
- 2008، القاموس الدبلوماسي "الكويت العالم".
- 2007، موسوعة كلية التربية الأساسية المختصرة.
- 2006، القاموس التربوي لدولة الكويت.
- 2003، الموسوعة البرلمانية (مجلس الأمة الكويتي والحياة النيابية) 3 مجلدات.
- 2002، كتاب الطفل من منظور إسلامي.

مقالات علمية

- دراسة تحليلية لمحتوى كتاب اللغة الإنجليزية (Fun with English - Grade 1A & 1 B) للصف الأول الابتدائي بدولة الكويت من الناحية اللغوية والسمات التأصيلية (غير منشور).
- 2008، دور الألعاب الإلكترونية المنزلية في تنمية العنف لدى عينة من أطفال المرحلة الابتدائية في دولة الكويت، بالاشتراك مع الدكتورة منى يونس ادبيس.
- 2007، دراسة ميدانية حول الفجوة بين البيت والمدرسة ودور أولياء الأمور تجاه الحياة المدرسية لأبنائهم في المرحلة الابتدائية من التعليم العام بدولة الكويت.
- 2006، دراسة تحليلية حول مدى اهتمام كتب وأهداف الصف الخامس الابتدائي بتنمية قيم المواطنة الوجدانية في مواد اللغة العربية والتربية الإسلامية واللغة الإنجليزية بدولة الكويت، بالاشتراك مع الدكتور بدر محمد ملك.
- 2005، حقوق الطفل بين التشريع السماوي والقانون المدني دراسة مقارنة.

education, and English language in the State of Kuwait, in partnership with Dr. Badr Muhammad Malik.

- 2005, Children Rights between the religious legislations and civil laws comparative study.
- 2005, Assessment of the form for evaluating the efficiency of the educational department heads at the secondary school in Kuwait.
- 2005, National document for building the information society in the State of Kuwait.
- 2004, The digital divide, One language of the world's peoples' tongues.
- 2004, The image of women in the Arabic language books in primary school in the State of Kuwait.
- 2003, The educational burden Vs. The Administrative functions in community colleges.
- 2003, Europe's influence on universities and higher education worldwide.
- 2002, The Assessment of the impact of enrichment programs on academic achievement of the outstanding students in the preparatory stage.
- 2001, Evaluating the impact of enrichment programs on the academic achievement of academically superior students in the intermediate stage.
- 1988, Sexual harassment in the Kuwaiti Society.

- 2005، تقويم نموذج تقويم كفاءة رؤساء الأقسام التعليمية في مدارس المرحلة الثانوية بدولة الكويت.
- 2005، الوثيقة الوطنية لبناء مجتمع المعلومات في دولة الكويت.
- 2004، الفجوة الرقمية واللغة الواحدة لألسن شعوب العالم.
- 2004، صورة المرأة في كتب اللغة العربية في المرحلة الابتدائية في دولة الكويت.
- 2003، العبء التربوي مقابل المهام الإدارية في الكليات المجتمعية.
- 2002، التأثير الأوروبي على الجامعات والتعليم العالي العالمي.
- 2001، تقويم أثر البرامج الاثرائية على التحصيل الدراسي للطلاب المتفوقين علمياً في المرحلة المتوسطة.
- 1988، المعاكسات بين الجنسين في المجتمع الكويتي.